
1Núm. 15 • desembre 2018

“EL FORASTER” DE TV3 VISITA RIUDECANYES
L’espai presentat per Quim Masferrer dóna a conèixer el municipi, la seva gent 

Recta final a les obres del futur 
gimnàs del CEIP Sant Mateu 
que es construeix annex al 
centre educatiu 

Pàg. 3

Desembre 2018

15

Inversió de més de 64.000 € en 
el Pla de Camins per facilitar 
la mobilitat dels veïns pel 
municipi

Pàg. 4

Continua la reforma del 
nucli antic amb obres als 
carrers Dimarts i 
Diumenge

Pàg. 3



Riudecanyes2 Núm. 15 • desembre 2018

Ajuntament de Riudecanyes

@vilariudecanyes

Estem immersos en època de celebracions, de reunions familiars i d’amistat i 
companyonia. Les dates nadalenques i l’arribada del 2019 que ja és a tocar, 
anuncien que ha passat un nou any i que Riudecanyes ha seguit creixent a través 

del treball i convivència de la seva gent, de la dedicació de les seves entitats i, per tant, 
d’un esforç conjunt que sempre és cabdal. 

Arribem, també, al final d’un any que ha estat ple de projectes i realitats traduïdes 
en obres ja acabades o en procés. Els darrers mesos hem iniciat tot un seguit de mi-
llores necessàries a diferents equipaments que ens permetran ampliar els serveis que, 
com a ajuntament, hem de donar als riudecanyencs i riudecanyenques. El mes d’agost 
ens ha servit per executar una petita actuació de millora de la llar d’infants Els Pica-
rols, tot just abans que s’iniciés la tornada a les aules. En aquest mateix període s’han 
iniciat les obres del gimnàs del CEIP Sant Mateu que, com recordareu, serà a més un 
espai polivalent que podrà utilitzar el propi consistori i, per suposat, les entitats del 
municipi per algunes activitats en horari extraescolar. 

Més recentment, al novembre, han començat les obres de reforma del carrer Di-
marts i el carrer Diumenge en una actuació que dóna continuïtat al Pla de Reforma de 
remodelació del nucli històric iniciat l’any 2010. Aquests dos carrers quedaran dotats 
de millors serveis de subministrament d’aigua, clavegueram, gas i recollida d’aigües 
pluvials. Es tracta d’una obra amb una inversió molt important, amb un pressupost 
de més de 275.000 euros, que afrontem conjuntament l’ajuntament, els veïns dels dos 
carrers i la Diputació a través del Pla d’Acció Municipal. 

Som conscients que aquestes obres alteren el dia a dia dels habitants del nostre 
municipi, especialment dels qui viuen a la part afectada, i és per això que us demanem 
paciència, sabedors que un cop estigui tot acabat, els avantatges del resultat final apor-
taran una major qualitat de vida. 

En la mateixa aposta de millorar el nostre terme municipal, recentment hem donat 
continuïtat al Pla de Camins que té per objectiu facilitar la mobilitat dels veïns i veïnes 
en aquells espais i vials que uneixen Riudecanyes amb altres pobles propers. A cada 
tram on l’erosió del temps i del pas de vehicles dificultava el passeig i el trànsit de les 
persones, li hem aportat la solució  amb un tractament amb formigó. 

Pensant encara en aquest any, vull 
recordar que ha estat ple d’activitat. 
Hem celebrat el Concert de les Espel-
mes més multitudinari de la nostra 
història, donant més nom encara al 
nostre municipi. Hem gaudit amb el 
Tastaverd que, tot i la pluja, ha estat de 
nou cita obligada per a centenars de 
persones que volen viure de prop les 
tradicions del nostre país i, en aquest 
cas, les de Riudecanyes. 

Les nostres festes majors ens han 
portat molts dies plens d’activitats que 
han estat possibles, un cop més, gràcies a 
l’esforç de les entitats que hi col·laboren, 
que les organitzen i que capten l’atenció 
de tots nosaltres, que vivim aquí, però 
també la mirada atenta de gent d’altres 
pobles veïns. Ens obrim al món i ell ens 
mira, com demostrem també a través 
de les xarxes socials on difonem a diari 
les nostres activitats i el dia a dia. Sí, a 
nosaltres ens veuen, saben que existim i 
saben què fem. Hem estat sempre un poble obert i això ens fa grans. 

Des d’aquestes línies, a través d’aquest Butlletí Municipal que ja teniu a les vostres 
cases, us demano tan sols que passeu aquestes festes envoltats dels vostres familiars i 
amics, que penseu que el gaudi de compartir amb els altres és el regal més gran que 
podem tenir. Estic plenament convençut que l’any 2019 arribarà ple de canvis, com 
toca si volem evolucionar, i que els afrontarem amb la capacitat, il·lusió i compromís 
que sempre hem demostrat. Bones Festes i Feliç Any Nou. n
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Sempre diem que les petites actuacions són aquelles més 
importants, perquè ajuden a garantir una millor qualitat 

de vida de les persones. Els darrers mesos hem sabut que dis-
posarem de millores, algunes ja són operatives, que ens facili-
taran més i millor el nostre dia a dia. 

El passat mes de setembre vàrem advertir a tots els ve-
ïns i veïnes que l’aigua que sortia per les seves aixetes era 
tèrbola però matisant que no era pas dolenta i que es podia 
consumir. Com ens havia informat la companyia Comaigua, 
la terbolesa era fruit de l’acumulació de petits sòlids proce-
dents de la part superficial de l’embassament de Riudeca-
nyes. 

Al mes de novembre us comentàvem que amb l’activació 
dels nous comptadors digital d’electricitat, a moltes cases sal-
tava el comptador tot just quan es connectava la calefacció 
o altres aparells. Els afectats van poder apropar-se a l’ajunta-
ment on els vàrem donar resposta al problema perquè, por-
tant-nos la còpia de la seva factura es va avisar a la companyia 

elèctrica i se’ls va neutralitzar el comptador mentre es feia 
efectiu l’augment de potència. 

I ara, més recentment, us hem avançat que la fibra òptica arri-
ba al nostre municipi perquè el personal de Telefònica ha iniciat 
el desplegament tècnic per fer realitat aquesta instal·lació. Si res 
falla, la fibra òptica estarà operativa, tan al nucli urbà com a les 
urbanitzacions de Riudecanyes, el primer trimestre del 2019. n

Millores de serveis i de la qualitat de vida

Treball, dedicació i compromís per Riudecanyes

La pluja ajuda a 
omplir el pantà

Després d’uns anys de 
sequera veritablement 

preocupants, les últimes 
pluges han permès millo-
rar el nivell del nostre pan-
tà que actualment és molt 
proper al 90% de la seva 
capacitat. Observar aques-
ta imatge, si mirem enrere 
i pensem en com estàvem, 
tranquil·litza.  n
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L’ajuntament de Riudecanyes 
continua amb la remodelació 
dels carrers del nucli històric a 

través del pla iniciat l’any 2010. Ja són 
una realitat les obres de reforma del 
carrer Dimarts i el carrer Diumenge 
que es dotaran d’una millor xarxa de 
subministrament d’aigua, un nou siste-
ma de clavegueram  i crearan un millor 
sistema de recollida d’aigües pluvials, a 
més de la nova pavimentació que man-
tindrà el mateix estil empedrat que els 
altres carrers ja reformats. 

Les obres s’han adjudicat a l’empresa 
Comaigua S.L i tenen un pressupost de 
275.691,30 euros. La Diputació de Tar-
ragona, a través del Pla d’Acció Muni-
cipal PAM, aporta 164.394 euros men-
tre el consistori riudecanyenc n’aporta 
59.612 i la resta, uns altres 51.813 eu-
ros, pertanyen a les contribucions dels 
veïns dels dos carrers. n

OBRES

Durant l’estiu s’han fet unes obres de pavimentació del pati de la llar d’infants que  
han consistit en la conducció de l’aigua de les pluvials, la pavimentació amb for-

migó estampat i la col·locació de paviment de cautxú continu. També s’ha substituït 
la vorera del pati i s’ha fet un sorral. Aquesta actuació s’ha dur a terme perquè l’excés 
d’aigua provocava problemes d’humitats a la llar. n

Obres a la llar d’infants “Els Picarols”

Les obres del futur Gimnàs del CEIP Sant Mateu 
avancen segons les previsions i ben aviat estaran 

del tot enllestides. L’empresa Edificacions i Repara-
cions Tarraco SL és l’encarregada de l’execució d’aques-
ta actuació que té un pressupost de 219.000 euros dels 
quals el govern de la Generalitat n’ha aportat 50.000 i 
la resta ha estat assumida per l’ajuntament de Riude-
canyes. 

El futur gimnàs, que tindrà una superfície de 450 
metres quadrats i s’ubica a un terreny annex al centre 
educatiu, serà a més un espai polivalent que podrà uti-
litzar l’ajuntament de Riudecanyes i les entitats per acti-
vitats en horari extraescolar. n

Recta final per al futur Gimnàs del CEIP Sant Mateu

Millores a l’enllumenat

Continuant amb la implantació 
de mesures recollides al Pla 

d’Energia Sostenible (PAES), hem 
fet importants millores a l’enllume-
nat públic de la zona del Bisondo 
on hem canviat 23 fanals amb llum 
LED. La inversió total ha estat de 
14.988,98 euros dels quals 13.152 € 
els ha aportat la Diputació de Tar-
ragona a través d’una subvenció. 
Aquesta és la primera fase del pro-
jecte de renovació de tots els fanals 
que seguirà properament. n

Segueix la reforma dels carrers del nucli antic
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Un nou desfibril·lador

Recentment hem instal·lat un nou desfibril·la-
dor al nostre municipi, en aquest cas a l’entra-

da de la urbanització de Montclar, que se suma 
als altres que ja teniu a la vostra disposició. Com 
ja sabeu, l’objectiu és donar assistència als veïns i 
veïnes que puguin patir una possible aturada car-
diorespiratòria. Tots els desfibril·ladors que hi ha 
a Riudecanyes es caracteritzen per la seva facilitat 
d’ús.  n

Inversió de més de 64.000 € en el Pla de Camins

Continuem impulsant el Pla de Camins que 
té per objectiu facilitar la mobilitat dels ve-
ïns pel municipi. En aquesta ocasió, el Pla 

beneficia directament al camí de les Pedreres o de 
Riudecols, el camí de les Segures, el camí del Pont 
i el camí de Reus. Els quatre són camins de terra i, 
tot i que se’ls hi ha anat posant material granular, 
estan deteriorats per l’erosió i cal refer-los. La in-
versió total és de gairebé 64.000 euros que han es-
tat subvencionats pel Departament de Governació 
de la Generalitat de Catalunya i per la Diputació 
de Tarragona. 

En el cas del camí de les Pedreres o de Riude-
cols, s’inicia al final de la urbanització de Montclar 
de Riudecanyes i arriba al Coll de Mas d’en Cases. 
El camí de les Segures uneix els dos ponts de la 
via de ferrocarril que hi ha just davant de l’estació 
de Riudecanyes-Botarell. Per altra part, el tram del 
camí del Pont va des de la carretera de Botarell, 
fins a un dels ponts sobre la via del ferrocarril i es 
connecta amb el camí de les Segures. Per últim s’ha 
arranjat parcialment el camí de Reus, un tram de 
465 metres executat per la brigada municipal. Els 
quatre camins s’han arranjat a través d’un tracta-
ment amb formigó. Aprofitant l’actuació al camí de 
Reus, també s’ha arranjat un tram de 100 metres 
del camí de l’Arbocet. n

Actuació a les franges
Hem realitzat la neteja de franges a la urbanització Mar de 

Riudecanyes, fent dos tractaments. El primer ha estat el 
desbrossat selectiu de manteniment de la franja perimetral en 
aquesta urbanització, tallant els matolls i els rebrots d’alzina den-
sos tot esporgant a més l’arbrat. 

Després, s’han desbrossat les vores de la pista eliminant les 
restes a peu de pista, amb una bioestelladora, en una amplada 
mitja 15 metres per costat al camí. El cost de la actuació ha estat 
de 5.166,55 € subvencionats per la Diputació de Tarragona.

Per altra part, s’ha actuat  contra la processionària del pi, en-
sulfatant aquelles zones arbrades properes a les urbanitzacions 
i al propi nucli urbà de Riudecanyes per evitar aquesta plaga. n

L’empresa Cobra Instalaciones y Servicios S.A 
està executant les obres de la segona fase de mi-

llora de la urbanització “Mar de Riudecanyes” amb 
un pressupost de 720.538,08 euros. Es tracta de la 
fase 2 del Projecte d’Urbanització que contempla la 
instal·lació de l’enllumenat públic, 136 fanals i les 
corresponents rases i xarxa elèctrica. També inclou 
la part del clavegueram pendent, bàsicament col·lo-
car les bombes impulsores de les aigües residuals i 
les corresponents instal·lacions.  

Aquesta és una obra molt important per la inver-
sió que comporta però també per l’impacte social 
que representa ja que permet dignificar la vida dels 
veïns d’aquesta urbanització que fa més de 30 anys 
que viuen sense enllumenat. L’any 1985, l’empresa 
que va promoure aquesta urbanització va fer falli-
da deixant les obres a mig fer i abandonant la ins-
tal·lació de serveis bàsics com la llum o altres com la 
piscina comunitària. Cal dir que les obres avancen a 
bon ritme i segons les previsions establertes. n

S’executen les obres 
de Mar de Riudecanyes



Riudecanyes 5Núm. 15 • desembre 2018 MEDI AMBIENT / FESTES

El municipi que 
millor recicla

El Baix Camp és una de les comarques del Camp 
de Tarragona que genera més residus superant la 
mitjana catalana. Riudecanyes també és conside-

rat el municipi que millor separa les deixalles al Camp 
de Tarragona, amb més d’un 60% de la brossa reciclada 
correctament. 

L’any 2017, el nostre municipi va arribar al 70% de 
recollida selectiva bruta. Aquest 2018 gràcies al sistema 
de pagament per participació està arribant a nivells pro-
pers als 76%. Gràcies a tothom per la participació. Hem 
de seguir per aquest camí i animar als qui no reciclen a 
fer-ho. Cada gra de sorra suma i ens fa més grans i més 
sostenibles. n

La setena edició del Concert de les Espelmes de 
Riudecanyes, celebrada el passat 21 de juliol, va ser 

amb diferència la més exitosa celebrada fins el moment 
amb l’assistència de més d’un miler de persones que 
van passejar pels carrers i places del municipi, guarnits 
amb quasi 11.000 espelmes, i van gaudir del concert 
que enguany va protagonitzar la Reus Big Band. 

La principal novetat d’aquesta edició ha estat que 
una desena de cases de Riudecanyes han obert les se-
ves entrades i les han il·luminat perquè el públic les 
visités, posant encara més màgia al recorregut que, des 

de sempre, convida a caminar en calma i harmonia 
amb la llum que trenca la foscor i dóna caliu. 

El Concert de les Espelmes és una activitat solidària 
que té com a objectiu col·laborar amb Càrites de Riu-
decanyes. No es paga cap entrada fixa però els assis-

tents fan les seves aportacions portant aliments i pro-
ductes d’higiene personal i de la llar o posant diners 
a les dues guardioles ubicades a la plaça que reben les 
donacions en metàl·lic. Enguany s’han recaptat 831 
euros i desenes de quilos d’aliments i productes. n

Més d’un miler de persones al Concert de les Espelmes

Trobada de puntaires

La Trobada de Puntaires organitzada pel Grup de Dones de Riudecanyes i la col·laboració de 
l’ajuntament, el passat 2 de setembre, va ser tot un èxit. Un centenar de puntaires arribades 

de diferents municipis van passar una jornada molt agradable en la que ens va acompanyar la 
Coordinadora Territorial de l’Institut Català de les Dones a Tarragona, Lídia Bargas. L’esmorzar 
amb coca de sucre i xocolata, el sorteig d’una seixantena de regals i el regal a les puntaires (un 
petit cactus i una caixa per desar els boixets) van completar el dia que també va tenir poesia del 
Joaquim Mallafrè, i la presència de diferents parades i el servei de bar solidari a favor de la Lliga 
contra el Càncer de Riudecanyes. n
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L’estiu a Riudecanyes és ple d’emocions i festa. Al juliol celebrem la festa ma-
jor de Sant Abdó i Sant Senén que ens porta a viure uns dies intensos, de 
bona música, cinema a la fresca, l’encesa de la tronada a càrrec de l’AMPA 

o el gran ball de nit. Tampoc hi falta la cercavila, la Missa Major o la Travessia 
d’artilugis flotants. El següent recull de fotos és una mostra de les moltes activitats 
celebrades. n

Festa de Sant Abdó i Sant Senén

FESTES

Al setembre arriba l’altra festa major nostra, la de Sant Mateu. Tot un ampli 
reguitzell d’activitats omplen de festa Riudecanyes. La Festa Jove organit-
zada pel Centre Cultural de Joves o el futbol amb el CF Baronia d’Escor-

nalbou són algunes de les activitats tradicionals, com també ho és la Missa de 
Festa Major, el concert vermut o la cercavila pels carrers del poble. Aquí teniu 
algunes de les imatges. n

Festa Major de Sant Mateu



Riudecanyes 7Núm. 15 • desembre 2018 FESTES

Nova edició de la Festa Hawaiana

El passat 3 d’agost, el Centre Cultural Jove de Riudecanyes va organitzar una 
de les cites més populars de l’estiu al nostre municipi, la Festa Hawaiana. 

La piscina municipal va acollir aquesta activitat lúdica i festiva que enguany ha 
arribat a la seva onzena edició. Hi va haver música amb el DJ Bacardit, còctels, 
concursos, la piscina nocturna i altres sorpreses. n

Nit de gresca i cançons

El 18 d’agost va arribar una nova edició de la Nit de Gresca a la Fresca,  una 
de les activitats que organitza el Centre Cultural Joves de Riudecanyes amb 

molta participació dels veïns i diversió assegurada.  n

La delegació de la Lliga contra el Càncer de Riudecanyes ha celebrat un any més la seva tradicional sardinada solidària que recull diners per aquesta entitat. Enguany 
a l’acte ha assistit prop de 300 persones i s’han recollit 2.610 euros. n

Sardinada solidària
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Un estiu ben diferent amb el Casal
Aquest estiu, una quinzena de nens i nenes han gaudit del casal de Riudecanyes 

que ha arribat ple d’activitats. Set monitors del Centre Cultural de Joves va ser 
l’equip que van preparar tota una programació de tallers de cuina, manualitats, proves 

esportives, sortides de descoberta de l’entorn o les tardes de piscina per fer passar la 
calor. Durant unes setmanes, la canalla va gaudir d’activitats lúdiques i educatives, 
desconnectant i compartint bons moments amb els amics! n

Nou concurs de paelles

El tercer concurs de Pa-
elles organitzat per 

l’AMPA de l’Escola Sant 
Mateu el passat 27 d’octu-
bre, va ser tot un èxit de 
participació amb 17 paelles 
presentades i mes de 300 
persones per menjar-les. 
Va haver-hi molt bon am-
bient i un alt nivell culinari 
entre les colles participants. 
La pluja va obligar a canvi-
ar el lloc de celebració i fi-
nalment es va fer tot a l’in-
terior de l’Eura. Enguany el 
premi ha estat per “La colla 
de l’hort”. “Jan i les nenes 
guapes” ha aconseguit la 
segona posició i “El jardí 
dels cosins” ha quedat en 
tercer lloc. n

Ja tenim geganta manotes

Riudecanyes té una nova geganta, La Canyes. El passat 28 de juliol va ser 
presentada oficialment en societat a la Plaça 1 d’Octubre. Acompanyada 

per colles de gegants i gegantes d’altres municipis convidats, el nou element 
festiu de Riudecanyes va captivar als més petits i va fer riure als més grans en 
la seva primera aparició. La Canyes és simpàtica, ballarina, alta i prima. Té una 
clara referència al nostre municipi i a partir d’ara la podreu veure quan arribin 
les festes majors i altres celebracions. n

Actes de la Diada

Riudecanyes va viure la Diada Nacional de 
Catalunya en el millor ambient possible. 

Com ja és habitual, el dia abans vam organit-
zar diferents activitats com ara una xocola-
tada o la tirada de coets. A més, es va poder 
escoltar en directe la música de la Isabel del 
Mar i la poesia de l’Emili Pedrola. També 
vàrem comptar amb el servei de bar a favor 
de la Lliga Contra el Càncer de Riudecanyes. 
L’endemà, tothom que va voler va participar 
a la Via organitzada per l’ANC a Barcelona. n
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Trobada dels pobles de la Baronia

Un any més, ha estat bonic compartir la jorna-
da que dóna forma a la Trobada dels pobles de 
la Baronia que fem al Castell Monestir de Sant 

Miquel d’Escornalbou. L’acte va tenir lloc el passat 8 de 
setembre i temps ens va acompanyar per gaudir d’un 
molt bon berenar amb el servei de bar de la Lliga con-
tra el Càncer de Riudecanyes.

La música la va posar el grup d’havaneres Olla Bar-
rejada que ens van interpretar també temes d’altres 
estils musicals i van acabar l’actuació tocant-nos Els 
Segadors. Entre els més de 100 assistents al berenar 
d’enguany hi havia gent de tots set municipis de la Ba-
ronia. n

Els artistes locals mostren les 
seves obres

La Sala de Cultura de Riudecanyes va ser de nou el punt de trobada 
dels artistes locals. El passat 22 de juliol es va inaugurar en aquest 

espai una nova exposició d’aquest col·lectiu d’artistes que van mostrar 
les seves creacions pictòriques, fetes amb diferents tècniques, i treballs 
manuals. n

Trobada d’Infants de la Baronia

Un any més hem celebrat la Trobada d’Infants de la Baronia d’Escornalbou al Castell. Molts nens i nenes, acompanyats 
dels seus pares i avis, van gaudir de l’actuació de Jomeloguiso.com, un espectacle amb contes de tot el món que va fer 

viatjar als assistents a indrets llunyans com l’Àfrica o la Xina. Acabat el viatge, hi va haver berenar amb xocolata i refrescos 
per a tothom. n

SOCIETAT
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El RallyRACC passa de 
nou per casa nostra

Els amants del motor van quedar molt satisfets el passat 28 d’octubre a Riudeca-
nyes amb el pas per les carreteres del nostre municipi del RallyRACC, tot un 
clàssic ja a casa nostra. De bon matí, la gent va començar a omplir els espais pre-

vistos per veure de ben a prop aquest espectacle on la benzina, la velocitat, el control i 
l’adrenalina es combinen en una explosió màgica. El Rally, a més, dóna vida al turisme 
rural i als comerços del municipi per part de la gent que arriba a veure aquest especta-
cle del motor. Cal dir que enguany, els pilots francesos Sébastien Loeb i Daniel Elena, 
amb un Citroën C3 WRC, van vèncer el tram de Riudecanyes i també es van proclamar 
guanyadors del RallyRACC 2018. n

El passat mes d’agost es va tornar a organitzar el 
tradicional Torneig de futbol de la Baronia al 

camp municipal de Duesaigües. Enguany ha tingut 
lloc la seva 6a edició i l’esdeveniment va reunir als 
joves i no tan joves dels pobles de l’Argentera, Du-
esaigües, Riudecanyes i de Vilanova d’Escornalbou.

Entre el primer i segon partit, els ajuntaments de 
cada poble van entregar unes plaques per retre ho-
menatge a les persones il·lustres involucrades amb el 
futbol local. En el cas de Riudecanyes, l’homenatjat 
vas ser l’Esteve Adell Blasco.

Per altra part, enguany hem creat l’equip de fut-
bol sala del CF Baronia d’Escornalbou, un projecte 
en que el creiem i que està funcionant molt bé. De 
moment tots els enfrontaments s’han traduït en vic-
tòries dels nostres joves representants. n

Nou Torneig de Futbol i nou equip de Futbol Sala

Nou parc de salut al costat del 
Bisondo

Hem instal·lat un parc urbà de salut al carrer Pintor Mateu Hortoneda, tot 
just al costat del parc que hi ha al Bisondo. És un espai obert a tothom 

i equipat amb diferents aparells adaptats i dissenyats per millorar i mantenir 
el seu estat físic. Aquests parcs permeten exercitar, ja sigui de forma indivi-
dual o acompanyada, qualitats físiques bàsiques com la força, la flexibilitat, la 
resistència, l’equilibri o la coordinació, components vitals de la condició física 
relacionats amb la salut i la qualitat de vida.  n

Ping-Pong i Workfit

Recentment hem instal·lat dos elements 
d’oci i esport. Així, hem comprat una 

taula de ping-pong  que hem col·locat a la 
pista de l’Eura i hem instal·lat, a la part su-
perior del pàrquing de l’Eura, el nou circuit 
esportiu de Workfit. Com sempre, demanem 
a tothom que en faci un bon ús i esperem que 
qui utilitzi els nous equipaments els gaudeixi 
força.  n
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La Casa del Pantà
Ctra T 313 km. 13 · Tel. 977 834 499
www.lacasadelpantano.wordpress.com

Cal Masiu
Carrer del Dilluns, 1 · Tel. 658 556 776
calmasiu@hotmail.com · www.calmasiu.com

Cal Favó
Carrer del Divendres, 22. · Tel. 658 556 776
www.calmasiu.com/es/cal_favo.html

Can Prats
Avgda. Montclar, parc. 150
Tel. 615 20 65 30

Cal Pedret
Carrer del Dimarts, 26 · Tel. 675 834 996

Restaurant Societat Recreativa
C. del Dilluns, 56 · Tel. 977 834 055 / 659 771 693

Bar Pantà (estius)
Ctra. Duesaigües, s/n · Tel. 977 83 40 06 

Restaurant Mas&Salvat
Carrer del Dimecres, 61 · Tel. 977 83 45 57

Dijous Tapes Bar
Carrer del Dimecres, 24
Tel. 977 834 207 / 625 52 82 14

Ajuntament de Riudecanyes
Carrer del Dimecres, 9. 977 834 005

ajuntament@riudecanyes.cat

Castell d’Escornalbou 
Tel. 977 834 007 

escornalbou.cultura@gencat.cat
 

Pantà de Riudecanyes
Carretera de Duesaigües s/n.

Tel. 977 834 006
 

Cooperativa Agrícola Escornalbou
Carrer del Dilluns, 70. 977 834 011
info@cooperativariudecanyes.com

 

Consultori Mèdic
Carrer del Dimarts, 113. 977 834 305

TROBADES

SERVEIS

ON MENJAR I DORMIR?

Els boscos de la Baronia d’Escornalbou reben als tions

Amb el Nadal arriba la campanya dels 
Caçations que permet anar amb els més 
menuts de la casa a trobar el tió de Nadal 

al bosc, una activitat que temps enrere era tradi-
cional per preparar el Nadal i que s’havia perdut 
amb el pas dels anys.

La iniciativa que impulsen conjuntament els 
municipis de Riudecanyes, Duesaigües i l’Argen-
tera a través de la xarxa Solc i que pretén apropar 
la màgia del Nadal als més petits a través d’una 
figura tant tradicional com el tió. Així, per quart 
any es poden anar a buscar als boscos de la Ba-
ronia d’Escornalbou i de pas, perquè aquest és 
un altre objectiu important d’aquesta iniciativa, 
les famílies que vinguin poden conèixer més la 
zona, l’oferta gastronòmica dels seus restaurants 
dels municipis que en formen part. Els tions del Caçations són caganers de debò, estan fets a mà, són de llenya i cadascun és diferent de la resta. A més, arriben amb un missatge 
personalitzat per tal de fer l’experiència més especial. n

Riudoms vas ser l’indret escollit per a la celebració de la Festa Major Comarcal 
del Baix Camp el passat 21 d’octubre. Riudecanyes hi va ser ben present amb els 

seus capgrossos, la geganta manotes i amb tots els elements que ens caracteritzen 
i defineixen com ara l’oli, les nostres festes, tradicions, natura i patrimoni natural. 
L’esdeveniment, organitzat pel Consell Comarcal del Baix Camp, va comptar amb 
la participació de molts municipis. n

Presents a la Festa Major Comarcal El Foraster, a Riudecanyes
Un dels programes més es-

timats i vistos de TV3 ha 
visitat el nostre municipi molt 
recentment. Parlem de l’espai 
“El Foraster” que presenta el 
popular Quim Masferrer i que 
s’ha centrat en Riudecanyes i 
en la seva gent. Durant dife-
rents dies es va fer l’enregistra-
ment d’entrevistes a diversos 
riudecanyencs i riudecanyen-
ques que destaquen per algun 
fet en concret. Finalment, es 
va fer el resum de l’estada del 
Foraster, que és el moment 
més divertit del programa, on 
el Quim va explicar les vivèn-
cies i anècdotes d’aquells dies. 
Aquesta part va tenir lloc a la 
Societat Recreativa que es va 
omplir per viure el moment. 
L’emissió del programa per 
TV3 es va fer el 19 de desem-
bre. n
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Lluís, vuit anys després de la fundació de l’associa-
ció, quin balanç en feu?

Durant aquests 8 anys d’història, l’AEBE no tan sols 
ha crescut en massa social (ara ja som al voltant de 
100 associats) sinó que s’ha diversificat i actualment 
ofereix un ampli ventall d’activitats lúdiques, 
esportives, socials i fins i tot formatives per a totes les 
edats, sempre atenent les propostes i idees dels socis. I 
el que és més important i que ha costat una mica, hem 
aconseguit que els socis se senti l’AEBE seva!
Quina rellevància té una entitat com la vostra per 
promoure aquesta àrea geogràfica, la de la Baronia? 

Amb activitats com les caminades nocturnes 
organitzades cada estiu des dels pobles que integren 
la Baronia (10 edicions), la cursa els Cims del Baró (3 
edicions) o l’actual calendari de rutes de descoberta 
de la Baronia d’Escornalbou organitzades cada tercer 
diumenge de mes, d’entre moltes altres activitats, 
l’AEBE promou activament la zona de la Baronia 
d’Escornalbou. Aquesta promoció compren no només 
la part geogràfica sinó la part natural, paisatgística i 
cultural de la Baronia. A més, al ser una entitat sense 
ànim de lucre ho fa d’una manera sincera i honesta. 
Per tant l’associació ha vetllat, vetlla i vetllarà per la 
defensa del patrimoni natural i paisatgístic d’aquesta 
zona tot oposant-se activament a qualsevol projecte 
que pugui ferir, per petita que sigui la ferida, el 
patrimoni natural i paisatgístic de la zona i de retruc 
el patrimoni de la Baronia d’Escornalbou.

Creus que la gent és realment conscient de la ri-
quesa patrimonial i la bellesa dels espais naturals 
que hi ha a la Baronia?

Crec que si. Si més no, la gent que viu a la Baronia 
d’Escornalbou sí que ho és. No obstant, des del meu 
punt de vista cal creure més en el nostre territori i fer 
que aquesta consciència encara creixi més. Cal creure 
en l’entorn natural i en general en el paisatge que 
tenim i del qual en fem ús. Com a exemple, crec que 
els que prenen decisions en temes referents al turisme 
i promoció del nostre territori, haurien de continuar 
seguint un camí que es nodreix més de les idees del 
que hi ha una mica més enllà de la Serra de l’Argentera 
i vetllar per un turisme de qualitat (model Priorat) 
i no tant tenir tant la mirada posada a la costa i al 
turisme de masses (model Barcelona World). 
Quina relació teniu amb els ajuntaments de la Baro-
nia i, especialment, amb el de Riudecanyes?

Crec que a nivell general tenim “bon rotllo” amb 
tots els ajuntaments de la Baronia. De fet, sense el 
seu suport econòmic i logístic probablement no es 
podrien realitzar les activitats esportives estrella 
de l’AEBE com són la Cursa i Caminada “Els Cims 
del Baró” o les caminades nocturnes de la Baronia. 
L’Ajuntament de Riudecanyes és el més connectat amb 

l’Associació degut a que bona part dels integrants de la 
Junta i associats de l’AEBE són de Riudecanyes. Ens ha 
recolzat i ajudat en tot moment. 
Quines activitats feu al llarg de l’any i a quin perfil 
de gent les adreceu? 

A grans trets, dividim el nostre calendari en 
activitats organitzades per als socis i activitats de 
tipus esportiu-competitiu obertes a tothom. Pel que 
fa a les activitats per al socis, tenim un calendari de 
caminades mensuals de descoberta de l’entorn que 
cada any se centren en una zona geogràfica o massís 
diferent. En aquesta edició, per exemple, a la zona de la 
Baronia però en d’altres han transcorregut per la serra 
de Montsant, Muntanyes de Prades, serra de Tivissa-
Vandellòs, Ruta del Cister o GR de la Costa. A part 
del calendari mensual també anem realitzant altres 
sortides puntuals com ascensions a cims emblemàtics 
del territori català i peninsular, sortides d’escalada 
en roca, vies ferrades o barrancs. A més l’AEBE ha 
organitzat cursos de formació en escalada, descens en 
rappel, curses de muntanya o orientació. 

I si parlem de les activitats obertes a tothom, l’AEBE 
n’organitza tres de principals: la Cursa de Muntanya 
i Caminada els Cims del Baró (3 edicions amb una 
mitjana de 250 inscripcions), la cursa de quilòmetre 
vertical “Escornalbou Beertical” (2 edicions amb una 
mitjana de 25 inscripcions) i la Caminada Nocturna 
de la Baronia (10 edicions amb uns 100 inscrits de 
mitjana).
En general, esteu satisfets de la resposta de la gent 
a nivell d’assistència de públic? Com difoneu la vos-
tra activitat?

Sí, estem contents amb la resposta de la gent a 
nivell d’assistència en general. Per les activitats de 
tipus esportiu-competitiu com per exemple els Cims 
del Baró, aquest any gairebé ens vam desbordar! A 
més, estem molt contents amb la resposta sempre 
positiva dels nostres socis en l’organització de les 
activitats (mireu la foto dels voluntaris). No obstant, 
mantenir un calendari actiu i seductor és difícil i això 
es nota amb la participació, de vegades més baixa del 
que ens agradaria.

Cap on encamineu el futur com a associació? Teniu 
previst crear més curses i/o fer altres activitats?

Aviat celebrarem el 10è Aniversari i serà un bon 
moment per a fer valoracions. Ara per ara creiem que 
la recepta està funcionant i, per tant, ens mantindrem 
en la mateixa línia. A més, mantenir el calendari 
actual no és fàcil i requereix molt esforç, sobretot per 
part dels que estan al davant.

En quan a noves activitats a incorporar als futurs 
calendaris, creiem que una part que cal potenciar 
encara més és la difusió i formació. Per això intentarem 
arrencar un cicle de documentals, cinema i xerrada de 
muntanya i medi ambient. També intentarem repetir 
alguns dels cursos de formació i preparar-ne de nous. 
Per altra part, cal destacar que un dels projectes pel 
que estem lluitant des de fa uns anys i creiem que és 
clau per al futur de l’associació és un local social a 
Riudecanyes amb una biblioteca de muntanya. Aquest 
local facilitaria la trobada i interacció entre associats, 
que és clau per a mantenir viva una associació d’aquest 
tipus. No obstant, sembla que aquesta és l’assignatura, 
pendent des de ja fa temps. n

Lluís Gómez, secretari de l’Associació Esportiva Baronia d’Escornalbou

ENTREVISTA

Amb l’objectiu de connectar i agrupar totes aquelles persones de la 
Baronia d’Escornalbou apassionades per algun aspecte relacionat amb 
la muntanya —incloent disciplines esportives lligades a l’excursionisme, 
alpinisme i atletisme; aspectes naturals i de paisatge o aspectes culturals— 
a principis de l’any 2010 va nàixer oficialment l’Associació Esportiva 

Baronia d’Escornalbou de mans d’un grup reduït de persones liderades 
pel Jordi Foraster. Durant aquests vuit anys han passat moltes coses. 
L’entitat ha crescut i s’ha consolidat gràcies a un calendari d’activitats 
que arriben a tots els públics. Per conèixer més fons l’actualitat de 
l’associació, conversem amb el seu secretari, Lluís Gómez.


